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ÚVODNÍK 

Milí čtenáUi Setkávání, 
dostáváte do rukou prázdninové číslo, ve vydávání našeho časopisu nastane 
tedy obvyklá tUímEsíční pUestávka. Bude to doba (snad) vEtšího klidu, 
odpočinku, pro ţáky a studenty čas prázdnin, pro zamEstnané doba 
dovolených, jen d]chodc] se to netýká, protoţe ti, jak známo, mají prázdniny 
celý rok. 

Bude to také doba cestování na r]zná místa doma i v cizinE. V posledních 
dvaceti letech jsme si zvykli, ţe má-li človEk čas a peníze, m]ţe jet opravdu 
kamkoliv, a uţ si ani neuvEdomujeme, ţe to tak nebylo vţdycky. Nedávno 
jsem slyšela v rozhlase v reportáţi z novE otevUeného Muzea ţelezné opony 
v RozvadovE, ţe mladí lidé uţ nevEdí, co to byla výjezdní doloţka a celní 
prohlášení. Je to jistE dobUe, ţe současné moţnosti cestování povaţují za 
normální. TEţko se to dUíve také vysvEtlovalo i lidem ze západních zemí, kteUí 
nikdy nic podobného nezaţili. A pUece to není tak dávno, kdy jsme museli 
absolvovat poniţující procedury spojené se ţádostí o devizový pUíslib, pokud 
jsme chtEli jet jinam neţ do spUátelených zemí, nebo stát v dlouhých frontách 
pUed Čedokem. Vydání pUíslibu mohla zabránit stranická organizace v podniku, 
pUípadnE nEjaká domovnice v místE bydlištE. A i kdyţ byl pUíslib pUidElen, ani 
pak nebylo ještE vyhráno, stačilo anonymní udání a lidé se místo dovolené 
vraceli z hranic dom]. JistE, nEkterým lidem nevadilo, ţe za celý ţivot 
nevytáhnou paty z místa bydlištE, ale volnost pohybu, o kterou jsme byli tolik 
let pUipraveni, patUí k základním lidským svobodám. Ani te@ tuto moţnost 
všichni vyuţívat nebudou, z jakýchkoliv d]vod], ale pUejme to zvláš[ mladým 
lidem, kteUí mohou odjet do svEta, kdy a kam je napadne, a ani za to nemusí 
utratit velké sumy penEz. Mladým lidem cestování otevírá nový pohled na 
svEt, naučí se snáz cizí jazyky, získají rozhled a uvidí, ţe všude je chleba 
o dvou k]rkách; tUeba si budou potom také víc váţit toho, co mají doma.  

JistE není všechno, v čem te@ ţijeme, ideální, a určitE jsme si leccos 
pUedstavovali jinak. Národ nebylo moţné vymEnit, a „ti nahoUe― jsou vzorkem 
národa. Je mezi nimi nepochybnE hodnE lidí, kteUí myslí jen na vlastní 
prospEch, ale určitE jsou mezi nimi i lidé slušní a poctiví, jen na nE není tolik 
vidEt. PUispívají k tomu i média, pro které dobrá zpráva není zajímavá, a tak 
se rochní ve skandálech a aférách. Občas mE ale napadne, ţe by bylo velice 
uţitečné, kdybychom se na nEjaký den (ne nadlouho) mohli vrátit do 
pUedlistopadových čas]; asi bychom se nestačili divit. Neznamená to zavírat 
oči pUed tím, co nás oprávnEnE štve, ale nemEli bychom se pUidávat 
k všeobecnému znechucení a pocitu, ţe je všechno špatné a ţe tehdy bylo líp 
– nebylo a myslím, ţe lidé, kteUí všechno nezapomnEli a vEdí, ţe jsou i jiné 
hodnoty neţ ty materiální, si toho jsou dobUe vEdomi. Myslím, ţe bychom 
mezi nE mEli patUit i my. 

Hana DvoUáková 

   __________________________________________________________  

Ilustrace na obálce: Iva T]mová - Z interiéru Červeného kostela 
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BYLO 

Noc kostel] v Červeném a Betlémském kostele 

Letos jsme opEt začínali společnE ekumenickou bohosluţbou – tentokrát ve 
sboru Církve bratrské na KounicovE, kde jsem mEl zamyšlení nad letošním 
heslem: PUipomínám si noc co noc, jak jsem na struny hrával, v srdci pUemítal 
a duch m]j hloubá Ž 77,7. Zopakoval jsem ho ten den ještE jednou pUi 
p]lnoční bohosluţbE v Červeném kostele. PUi pUípravE, na které se podílelo 
více neţ 40 lidí, jsme se drţeli dUíve osvEdčeného postupu: stUídat programy 
po p]lhodinE. V celou hodinu hudba a o p]l slovo s obrazem. OpEt táhly 

varhanní koncerty a je tUeba vyslovit uznání našim varhaník]m, jak výbornE a 
profesionálnE se pUipravili. D]kladnE byl pUipraven také bratr kurátor 
Matoulek, který zaujal návštEvníky prezentacemi o historii našich dvou 
kostel], doloţenou mnoha fotografiemi. Letos jsme totiţ poprvé otevUeli také 
Betlémský kostel, kde se o poUadatelskou sluţbu a část programu postarali 
skauti. MEli 2,5 tisíce návštEvník]! Červený kostel se opEt zcela naplnil pUi 
vystoupení Gospelchoiru, kterému ţel nefungovala aparatura. Ale i tak byl 

jejich koncert vzpruţujícím záţitkem. Výstavu jsme si letos p]jčili hotovou: 
O historii a současnosti Jednoty bratrské. Problém byl pouze s jejím pUevozem 
z Liberce. Podle bezprostUedních ohlas] zaujalo i audiovizuální pásmo, 
v kterém jsme se pokusili populárním zp]sobem pUiblíţit d]vody rozdElení 
kUes[anských církví. Lidé po koncertE kupodivu neodcházeli, ale vydrţeli ještE 
p]l hodiny poslouchat, v čem byly nejvEtší d]razy reformace. PUíští rok bych 
rád pUipravil podobné pásmo o Bibli. Na prohlídku kUestní kaple se starými 
biblemi a bohosluţebnými kalichy se opEt stála fronta a výstava papírových 
model] deseti známých kostel] zaujala nejen dEti.  

JiUí Gruber 
 

Noc kostel] v BlahoslavovE domE 

Neţ se človEk nadál, uţ to bylo potUetí – znovu po mnoha pUípravách, 
získávání námEt], sestavování programu, opEtovných pokusech o detailní 
nastavení. Blahoslav]v d]m se i tentokrát pUipojil k Noci kostel], letos uţ 
disciplinovanE zaUazen mezi bohosluţebné prostory všech čtyU brnEnských 
evangelických sbor]. NEkteré zkušenosti z minulých let jsme uplatnili 
i tentokrát. Také počasí nám v tom pomohlo – bylo ještE o kousek ošklivEjší, 
neţ tomu bylo loni a pUedloni. 

Kdyţ uţ se kv]li vytrvalému odpolednímu dešti nepodaUilo pomalovat 
kUídami dv]r Blahoslavova domu, podaUilo se hned odpoledne tlupE dEtí za 
doprovodu rodič] a Saši vytvoUit galerii umEleckých výtvor] na papíUe – 

k nanášení barev slouţily pUímo dEtské prstíky a jejich následné čištEní 
neprobEhlo úplnE bez námahy. Potom uţ plynule následovaly jednotlivé části 

večerního programu nejrozmanitEjšího druhu – od recesistické expozice aţ po 
meditace s váţnou hudbou. TakUka v úmEUe se zhoršujícím se počasím 
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pUibývalo návštEvník]. Letos jich pUišlo opEt asi o čtvrtinu víc neţ pUed rokem. 
Nikdo se nedivil, ţe s odstupem nejvEtší zájem budily stoly s občerstvením; 
horká káva a pUíjemnE teplý čaj šly opEt na odbyt docela pUednostnE – a 

poUadatelé i poUadatelky, kteUí si tuto část programu vzali na starost, se svého 
úkolu zhostili s pUíkladnou obratností. 

V deštivé noci jsme zavírali vrata Blahoslavova domu a zhasínali svEtla. 
JeštE nEkolik razítek do ―poutnických― kníţek nEkolika pUispEchavších 
opozdilc]. „Dobrou noc― si poUadatelé Uíkali uţ trochu unavenE – ale stejnE 
jako loni a pUedloni opEt s pocitem, ţe je to dobrá noc. Lidé, malí i velicí, se 
v ní setkávají na dobrých místech a zjiš[ují, ţe kdo vstoupí do kUes[anského 
kostela, je vítaný host. 

Jaroslav Vítek 

 

Noc kostel] 2011 v Husovicích 

A zase pršelo, jak uţ na Noci kostel] bývá zvykem. Zatímco vloni jsme 
začínali za pEkného počasí a liják pUišel aţ pozdEji, tentokrát pršelo uţ od rána 
a s malými pUestávkami prakticky po celou dobu akce. Blátíčko, mokro, občas 
i vítr... Ale pUesto se Noc kostel] vydaUila! 

JeštE pUed začátkem jsme museli vyUešit dvE vEci: jak skloubit pUípravy 
divadelního pUedstavení se zahajovacím zvEstováním evangelia, a rozhodnout, 
co s výstavou. Zatímco u výstavy to bylo bohuţel jasné hned - vzhledem 

k pUedpovEdi celovečerního deštE nemElo cenu výstavu v]bec vybalovat a 
Marie PlotEná si ji ještE pUed šestou hodinou odvezla, koordinace zahájení 
s divadlem byla sloţitEjší (vše se muselo odehrávat ve srubu). NaštEstí 
v 1Ř:00 zrovna nepršelo, takţe zahájení nakonec mohlo probEhnout venku na 
zahradE a ve srubu si mohlo divadlo Facka chystat svoje pUedstavení. Kázání 
se týkalo rozdílu mezi ideologií a vírou, mezi fanatiky a vEUícími.  

To uţ Dan StanEk griloval klobásky a Petr Konvalinka čepoval Poutníka. 
Začali pUicházet návštEvníci (první ještE pUed začátkem). V 1ř hodin pUed 
slušnE zaplnEným srubem rozehrálo divadlo Facka svou hru Narozeniny, pUi 
níţ vtáhli na jevištE jednoho návštEvníka a bavili sebe i nás. Následovalo 
zpívání ze zpEvníku Svítá, kdy faráU hrál na kytaru, OndUej Hájek na piano a 
Vojta Konečný na housle.  

Dva z návštEvník] se chtEli bavit o závaţných duchovních otázkách. 
Rozhovor probEhl v koutE modlitebny, kde byl relativnE nejvEtší klid. To uţ 
však pUibyl také štáb České televize, který natočil rozhovor s faráUem a pár 
zábEr] z následujícího pUedstavení. Vysílat se má v KUes[anském magazínu. 

Druhé pUedstavení divadla Facka se jmenovalo Ruská ruleta. Michal Bumbálek 
vzhledem ke svým zdravotním problém]m nemohl hrát, ale aspoO pouštEl 
zvuk. Divadlo mElo úspEch. 

HodnE lidí po divadle odešlo, ale naštEstí se dostavila mládeţ, takţe Ueditel 
brnEnského stUediska Diakonie Jan SobEslavský, který referoval o jeho 
činnosti, mEl také dostatek posluchač]. Na jeho vystoupení hned navázal 
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Michal Hadlač, který pohovoUil o historii sboru a pUečetl dva své elaboráty 
z nedávné současnosti - o mezidenominačních fotbalových utkáních a 
o vystoupení Husovického Národního Evangelického Divadla (Hned) 

v BratislavE. 
Tím byl hlavní program vyčerpán, pak uţ se jen debatovalo u krbu, 

zatímco ve srubu bEţely obrázky ze ţivota sboru. O p]lnoci byla oficiálnE Noc 
kostel] ukončena modlitbou a poţehnáním. I po p]lnoci však ještE pUišlo 
nEkolik návštEvník].  

Naše modlitebna je na periferii, stranou centra, nelze proto očekávat velké 
davy. CelkovE prošlo našimi prostory sto padesát účastník], je to proti 
loOským dvEma stovkám o poznání ménE. Otázka je, zda to bylo počasím, 
nebo celkovE zájem klesá. KaţdopádnE se akce vydaUila a dEkujeme všem, 
kteUí se na jejím pr]bEhu podíleli. 

ŠtEpán Hájek 

 

Noc kostel] v BrnE - Židenicích 

mEla pestrý program, jehoţ obsah i organizaci pUipravila spolu s mládeţí 
faráUka Romana Špačková. Kdyţ nás s plánovaným programem poprvé 
seznámila na staršovstvu, tak jsme se nEkteUí domnívali, ţe se to nezvládne, 
ale potvrdilo se úsloví „kdyţ se chce, tak jde všechno―…PUišedší návštEvníci, 
kterých bylo za celý večer asi 220, mEli moţnost v prostorách hlavního 
kostela se dozvEdEt, proč a za jakých okolností ţidenický farní sbor ČCE 
vznikl, uvidEt promítnutou prezentaci z nejr]znEjších akcí sboru bEhem 
uplynulého roku, uslyšet zpEv ChraPoTu (zkratkovitý název chrámového 
pomocného tElesa). DEti, ale spolu s nimi i dospElí, se s chutí podívali na 
biblický večerníček, který byl tentokrát kromE mluveného slova hrán 
stylovými biblickými loutkami. Tada návštEvník] mEla zájem si prohlédnout 
i p]vodní sborový d]m i místnosti tvoUící sborové zázemí. V DufkovE sálu 
sborové budovy ve dvoUe byla instalována výstava r]zných vydání biblí 
i nástEnných obraz] Petra Pazdery Payna. Pod pergolou bylo nachystané 
pohoštEní, a ne ledajaké, nýbrţ z potravin, které jsou oblíbené v ţidovské 

stravE, a tudíţ si m]ţeme myslet, ţe se podobají tEm, které se jedly 
v JeţíšovE dobE (zelenina, salát s olivami, koUením a tvarohem, nekvašené 
chleby, pomazánka z cizrny nesoucí název humus a sladké sušenky nazvané 
Hamannovy uši. NechybEla ani voda a víno.) Jak asi mohlo vypadat dobové 
oblečení, nám pUedvedla mládeţ svým dvojím vystoupením v pr]bEhu večera. 
Sestra Romana Špačková nechala postavy projít za doprovodného popisu 
jejich zp]sobu ţivota a diváci mohli hádat, kdo je kdo. (Kostýmy mEly 
vyp]jčené, p]vodní pUedstava, ţe je nEkteré sestry samy ušijí, se ukázala 
jako nerealizovatelná.) 

VoOavou silnou kávu mohli ochutnat ti, kteUí byli pUítomni prezentaci aktivit 
Fair trade. Večer dobUe plynul, návštEvník] postupnE ubývalo, ale vyskytli se 
i udýchaní jednotlivci, kteUí se nechtEli nechat pUipravit o razítko do své sbírky 
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a ještE od nás mizeli rychle do noci, aby stihli další. Na úplný konec jsme se 
sesedli v kruhu a vyslechli závErečná slova sestry faráUky. Jí patUí prvoUadý 
dík za náročnou pUípravu celé akce. Myslím, ţe kaţdý z poUádajícího týmu, 
který celkem čítal asi 30 lidí, si úlevnE vydechl. JistE je z mnoha hledisek 
o čem pUemýšlet. 

Jana Slámová 

Víkend na BlažkovE 

O prvním červnovém víkendu jsme strávili, společnE s asi tUiceti bratry a 
sestrami z našeho sboru, velmi pUíjemný čas na BlaţkovE. BEhem pátečního 
odpoledne jsme se v menších skupinkách dopravili na místo, a[ jiţ auty, 
vlakem nebo na kolech. JeštE pUed setmEním nám dEti pUipravily ohništE a 
dUevo, paní faráUka Ţidková pUednesla hezké biblické zamyšlení, takţe jsme 
uţ s prvními hvEzdami mohli začít hrát na kytary, zpívat a nakonec si 
i povídat. O pEkné atmosféUe večera vypovídá snad i fakt, ţe vEtšina z nás, 
včetnE rodič] malých dEtí, šla na kutE kolem tUetí hodiny ranní. Sobotní 
dopoledne strávila polovina účastník] v táboUe, dva si vyjeli na kolech a my 
ostatní jsme se vydali na výlet pUes Zábrš]v mlýn kolem rybník] Piknusek a 
PaUezník do Moravce, kde na nás uţ v hosp]dce za zdí moraveckého zámku 
čekala zaslouţená zmrzlina, pivo, na nEkteré obojí. ZpEt jsme zamíUili starou 
lipovou alejí do Stráţku, odkud to jiţ údolím Bobr]vky nebylo daleko do 
tábora. Po odpoledním klidu, jejţ nEkteUí z nás vyuţili ke koupání v Uece, jsme 
se od pana faráUe Grubera dozvEdEli, jak probíhá zasedání synodu a co se 

projednávalo na tom posledním. Po večeUi jsme pak mEli moţnost shlédnout 
audiovizuální pásmo „Proč není jedna církev―, po nEmţ uţ do tmy a ticha 
večera zaznEla hudba Jana Václava Hugo VoUíška, jehoţ skladby 
i s komentáUem si pro nás pUipravil Ví[a Rybárik. Večer jsme zakončili opEt pUi 
povídání, tentokrát u sklenky vína a u hUejivého krbu. NedElní bohosluţby 
jsme proţili v pUírodE a po výborném obEdE se vydali na cestu dom]. Na 
celém víkendu jsem asi nejvíce ocenil moţnost vymEnit na chvíli povinnosti a 
uspEchanost mEsta za klid v pUírodE a také pUíleţitost vzájemnE se více poznat 
s lidmi, kteUí by pro mE byli jinak víceménE jen "spolunávštEvníky" nedElních 
bohosluţeb. Díky všem, kdo pUispEli k jeho uskutečnEní! 

Pavel Janeček  
 

Tradiční jarní výlet sboru Brno II  

Jako kaţdý rok, i tento májový mEsíc nabídla CK NeMa (pro nezasvEcené 
Cestovní kanceláU NEmečková-Malý) exkluzivní výlet za poznáváním míst 
v našem nejbliţším okolí. V čem ţe spočívala ona zmínEná exkluzivnost? 
V nadšení a ochotE udElat nEco pro druhé bez nároku na jakoukoli odmEnu. 
„Cestovka― si pro tentokrát vybrala za cíl pUenádhernou krajinu Kunštátska 
v okrese Blansko. V sobotu 7. 5. v ranních hodinách se na nádraţí v KrálovE 
Poli sešlo pUes 60 „účastník] zájezdu―, drobotina moţná o nEco málo 
pUevaţovala nad námi dospEláky. S menším (asi hodinovým) zpoţdEním se 
pUeci jen celá skupina dopravila do výchozího místa, kterým bylo mEsto 
Kunštát. Procházejíce barokním námEstím jsme odolali pUítomným 
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kolotočáU]m chystajícím se na nedElní pou[ a bez úhony jsme došli na zámek. 
P]vodnE tu stával od roku 1265 gotický hrad, který byl pUestavEn na barokní 
zámek roku 16Ř0. S rodem šlechtic] z Kunštátu bylo spojeno i jméno českého 
husitského krále JiUího z PodEbrad (1420-1471). Bylo vidEt, ţe je jak o zámek, 
tak i o pUilehlé a pomErnE rozsáhlé renesanční zahrady dobUe postaráno. MEli 
jsme i štEstí na výstavu současné tvorby kunštátských keramik] v KvEtné 
zahradE. S Kunštátem je spojeno i jméno velkého českého básníka Františka 
Halase (1901-1ř4ř). František Halas se narodil v BrnE, „ale mé srdce a mé 
smysly jsou doma na Českomoravské vysočinE, tam na Kunštátu, odkud 
pochází celý m]j rod―, Uekl sám o sobE. František Halas je dle svého pUání 
pochován na kunštátském hUbitovE. Naše cesta vedla dál, z Kunštátu do malé 
vesničky o pár chalupách, Rudky. Zde nEkteUí navštívili jeskyni Blanických 
rytíU] (umEle vytvoUená pískovcová jeskynE). VEtšina z nás se odváţila 
vystoupit i na blízkou rozhlednu. A ţe rozhledy a výhledy stály za to! Po 
dostatečném kochání a odpočinku jsme vyrazili smErem k Letovicím. Šlo se 
hezky zvolna, sluníčko nás hUálo (nEkteré i opálilo) a všem nám bylo pospolu 
moc dobUe. Po cestE se probralo kdejaké téma, dEti plnily s radostí zadané 
úkoly, za které byly vţdy sladce odmEnEny. Na louce u obce Lhota jsme 

vychutnávali pohledy na malebnou krajinu a mEsto Letovice jsme mEli pUed 
sebou jako na dlani. Nadšení, dobrá nálada a radost nás provázely i pUi cestE 
vlakem zpátky do Brna. Veliký dík za to vše patUí hlavním organizátor]m 
nevšedních záţitk] – JanE, Klárce, Ondrovi a Martinovi NEmečkovým a Josefu 
Malému. DEkujeme a pUejeme jim i nám, aby CK NeMa na „trhu― ještE dlouho 
fungovala! 

Lenka Floriánová 

 

VÍRA A TRADICE 

Léto 

Sedmé číslo Setkávání skutečnE pokrývá témEU celé letní období od 
21. června - letního slunovratu - do podzimní rovnodennosti 23. záUí. Takţe 
další, osmé číslo vyjde aţ jako Uíjnové. 

V církevním roce je to období od 1. nedEle (26. června) do 14. nedEle po 
Trojici (25. záUí) a pak pokračují nedEle po Trojici aţ do adventu. KalendáUe 
jiných církví označují tyto nedEle jinak. Tímští katolíci je nazývají nedEle 
v mezidobí. CČSH jim Uíká nedEle po svatodušních svátcích, zUejmE pro 
dUívEjší nejasnosti v trojičním učení. 

PUi kázáních se často drţíme církevních perikop, vEtšinou z Lukášova 
evangelia a Pavlových epištol. Ve staré církvi se četly a postupnE vykládaly 
jednotlivé knihy, jako te@ vEtšinou v biblických hodinách. PostupnE vznikaly 
perikopy, a tak byly pokryty podstatné části Písma. 
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Víc nelze z vlastního 
církevního roku v uvedeném 
období povEdEt. Pro úplnost 
dodáme ještE nEkterá 
kalendáUní výročí a svátky, 
kterých je zvláštE v červenci 
víc neţ dost. Vybral jsem 
nejprve z dávných staletí, 
pak tUi svátky spojené 
s legendami a čtyUi výročí 
z doby nepUíliš vzdálené. 

4. července 1032 zaloţil 
poustevník Prokop na 
SázavE klášter slovanské 
liturgie (vlastnE mateUského 
jazyka), ale netrval dlouho, 

uţ v roce 1070 ho obsadili 
stoupenci západní liturgie 
(latiníci). 

5. července si 
pUipomínáme byzantské 
učence a vErozvEsty, rodné 
bratry Konstantina – Cyrila 

(827-14. 2. Ř6ř) a MetodEje (Ř15-ŘŘ5). PUišli ze SolunE, z biblické Tesaloniky, 
známé z dopis] apoštola Pavla. Konstantin sestavil první slovanské písmo, 
hlaholici (ne azbuku), pUeloţil liturgické knihy a evangelium, zemUel v TímE 
v klášteUe. MetodEj pokUtil asi ŘŘ2 českého kníţete BoUivoje a jeho manţelku 
Ludmilu, šiUitelku kUes[anství, babičku sv. Václava. 

Václav, asi ř07 – 2Ř. ř. ř35 (jiní uvádEjí ř2ř) byl zavraţdEn svým bratrem 
Boleslavem I. ve Staré Boleslavi. Je symbolem českého státu, to dosvEdčuje 

také jeho socha na Václavském námEstí od Josefa Václava Myslbeka, kde se 
dodnes konají ve váţných dobách lidová shromáţdEní. 

5. července 1535 je výročí upálení Thomase Mora, anglického filosofa a 
politika, který mEl ve svých pUedstavách vypracovaný model sociálního státu. 
Jako katolík odmítl pUísahat vErnost králi JindUichu VIII. jako hlavE 
anglikánské církve. Byl obvinEn z velezrady a upálen. 

Skoro pUed šesti stoletími, 6. července 1415, upálili z rozhodnutí koncilu 
v Kostnici Mistra Jana Husa, kazatele v Betlémské kapli, kde zavedl dosud 
neslýchaný lidový zpEv, pozdEji rektora Praţského vysokého učení. Hus se 
podílel na Kutnohorském dekretu, zjednodušil český pravopis, usiloval 
o nápravu církve, mEl na nEj vliv John Wycliffe, kritizoval prodej odpustk]. 
Po bouUích v roce 1412 byli popravení mládenci Jan, Stašek a Martin pohUbeni 
v Betlémské kapli. Hus pak v následující nedEli v odváţném kázání mluvil 
o popravených mučednících, jejichţ smrt zavinila hamiţnost tehdejšího 
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papeţe Jana XXIII. Svolavatel II. vatikánského koncilu (1ř62 - 1ř65), jiný Jan 
XXIII., chtEl Husovo poskvrnEné jméno očistit. Známe Hus]v pomník od 
L. Šalouna na StaromEstském námEstí v Praze. 

Necelý rok po HusovE smrti, 30. kvEtna 1416 nechali koncilní otcové upálit 
Husova blízkého spolupracovníka Jeronýma Praţského, opEt v Kostnici a na 
stejném místE na bUehu Rýna. 

ř. července 160ř byl vydán Rudolf]v majestát o náboţenské svobodE na 
základE České konfese i pro Jednotu bratrskou, ale po bitvE na Bílé hoUe 
(8. 11. 1620) brzy pUestal platit.  

Jan Hus nebyl jediným rektorem Univerzity Karlovy, který zemUel násilnou 
smrtí. 21. června 1621, byl s[at po vyUíznutí jazyka katem MydláUem Jan 
Jesenius, jeden z dvaceti sedmi v]dc] Českého stavovského povstání. Letos 
uplynulo od oné události 3ř0 rok]. 

PUipomeOme si ještE nizozemského humanistu Erasma Rotterdamského, 
který zemUel 12. 7. 1536. PUeloţil do latiny Nový zákon, vyzýval k návratu 
k Písmu, povaţovali jej za prostUedníka mezi humanisty a reformací. 
K reformaci nepatUil, jeho spisy byly i pro spory s papeţem zakázány. 

30. záUí 420 zemUel církevní otec Jeroným. Bibli pUekládal do latiny 
v BetlémE a tato oficiální verze se jmenuje Vulgáta. V BetlémE nám ukazovali 
místo, kde mEl Písmo pUekládat. 

Kdyţ se podíváme do kalendáUe, vidíme tam i další jména stále uţívaná, 
ménE uţívaná i neuţívaná. 26. července je to Anna, 16. srpna Joachim 
(Jáchym). MEli to být rodiče Panny Marie, v Bibli jejich jména nenajdete. 
Katolická tradice jejich jména a pUíbEhy pUevzala z novozákonních apokryf]. 
PUipomenu ještE jedno jméno, které bývalo v kalendáUích 23. záUí, a to Thekla 
(Tekla). Píše se o ní v PUíbEzích apoštol] (oddílu Skutky Pavlovy). MEla být 
učednicí apoštola Pavla. V dobE sepsání byla povaţována jakákoliv sexualita 
za nečistou, proto i ona opustila svého snoubence a pUilnula k Pavlovi. Traduje 
se, ţe se mEla v jámE s vodou, mezi medvEdy a lvy, sama pokUtít. 

Na začátku léta byla 26. června 1ř50 popravena komunistickými vládci, 
i kdyţ proti tomu protestoval celý západní svEt, česká politička a evangelička 
Dr. Milada Horáková. 2. července 1ř17 je památný den bitvy u Zborova, kde 
padlo 1ř0 našich legionáU].  

JeštE z novodobých dat, pUed 160 lety se narodil 23. srpna Alois Jirásek, 
spisovatel, jehoţ romány jsme jako mladí milovali, moţná proto, ţe jsme byli 
evangelíky. Je mnE tEţko pochopitelné, ţe mohl stUedoškolský profesor napsat 
takové mnoţství román]. Dnes je velmi zpochybOován, nejvíce z katolické 
strany, není na nás, abychom jej hodnotili. 

PUed 170 lety se narodil 5. záUí 1Ř41 Antonín DvoUák. Pro nás je nejbliţší 
zhudebnEním deseti biblických písní, ţalm] dle kralického pUekladu. Jsou stále 
a často hrané a zpívané na koncertech, pUi bohosluţbách a jinde.  

Krásné léto pUeje všem JiUí Novák 
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ROZHOVOR  

S pUedsedou 33. synodu JiUím Gruberem 

PUedseda synodu je jednou 
z nejvyšších církevních funkcí. 
PotUebuje k ní človEk určitou 
kvalifikaci? 

Pokud vím, pUedsedou synodu se 
m]ţe stát kterýkoli člen synodu, coţ je 
bu@ kazatel nebo presbyter naší církve. 
Když jsem na synodu sledoval volbu 
pUedsedy, mEl jsem dojem, že se 
navrženým kandidát]m do funkcí moc 
nechce. Čím si to vysvEtlujete? Vy sám 

jste, tuším poznamenal, že 
„v nejhorším“ volbu pUijmete. 

S volbou jsem nepočítal, 
v kuloárech se mluvilo o jiných 
jménech, ale pak vEtšina z nich 
kandidaturu odmítla. Bylo mi hloupé 
Uíkat ne a tak se stalo, ţe jsem byl 
neplánovanE zvolen.  
Stihnul jste do funkce za tak krátkou dobu od Vašeho zvolení na synodu 
proniknout? Co vlastnE obnáší pUedsednictví nejvyššího církevního orgánu? 

PUedsednictvo má tUi úkoly. PUipravit společnE se synodní radou pUíští 
zasedání synodu (to nás teprve čeká), Uídit synod bEhem jeho zasedání (to uţ 
jsme si vyzkoušeli) a zajistit pUesný zápis a zveUejnEní všech jeho usnesení, 
aby mohla být uvedena v ţivot (na tom právE pracujeme).     
Má pUedseda nEjaké zvláštní pravomoci? Nebo je i v pUedsednictvu „první mezi 
rovnými“? 

Myslím, ţe ţádné zvláštní pravomoci nemá, musel bych se podívat do Uád]. 
Očekává se patrnE, ţe bude koordinovat domluvu mezi dalšími místopUedsedy 
synodu.   

Jak se zmEnil Váš pracovní i životní režim touto funkcí? ZároveO jste stále 
faráUem brnEnského sboru. 

Doufám, ţe to m]j pracovní reţim pUíliš nezmEní, nebo[ jsem dosavadními 
povinnostmi faráUe a seniora plnE vytíţen.  
Co si myslíte o tom, že jsou církevní funkce a orgány, jako napUíklad synodní 
rada nebo právE pUedsednictvo, vnímány Uadou člen] církve jako nEco, co 
človEka stigmatizuje a oddEluje od „tEch normálních“, dElí je na „vrchnost a 
poddané“? PUitom právE lidé ve funkcích dElají obrovský kus práce pro celou 
církev. 



 
154 

Pocity „poddaných― vznikají nejčastEji tam, kde „vrchnost― rozhodne, aniţ 
by své rozhodnutí blíţe vysvEtlila nebo se o nEm s „poddanými― radila. 
V pUípadE pUedsednictva synodu jde napUíklad o to, aby dovedlo vysvEtlit, 
o kterém návrhu dá hlasovat nejprve, pUípadnE proč je nEkterý návrh 
nehlasovatelný. A v d]leţitých vEcech nechat rozhodnout synod.       
Jakým zp]sobem spolupracuje pUedseda a pUedsednictvo synodu s dalšími 
církevními orgány? Plánujete současný stav nEjak zmEnit? 

Rozumím tomu tak, ţe pUedsednictvo synodu má být nezávislý orgán, 
který si synod volí, aby pUipravil jeho zasedání a dbal na to, aby se pUi jeho 
pUípravE i v jeho pr]bEhu vše dElo UádnE a nestrannE. VEUím, ţe v té vEci 
nebudeme mít se současnou synodní radou a jejími poradními odbory 
problémy (snad jen termínové), a pokud by nastal nEjaký spor, pUedloţíme ho 
synodu, aby rozhodl.     

Má pUedseda synodu vliv na rozhodování napU. o majetkovém vyrovnání 
církve se státem? 

Pokud vím, nemá. 
Má vliv na, UeknEme s nadsázkou, „církevní politiku“? Musí si zajiš[ovat 
podporu pro určité návrhy nebo rozhodování jednotlivých synodál] v]bec 
neovlivOuje? 

PUedsednictvo by mElo být pUedevším neutrální a umoţnit synodu klidné, 
svobodné a vEcné jednání. Protoţe na tomto synodu byla Uada delegát] 
poprvé a neznala detaily jednacího Uádu, snaţili jsme se pUedevším o to, aby 
nikdo nebyl znevýhodnEn a bylo dost času si postup jednání a smysl hlasování 
vysvEtlit. Podle ohlas] vEUím, ţe se to podaUilo. Šlo mi o to, aby nikdo 
neodjíţdEl s pocitem, ţe z jakýchsi procedurálních d]vod] nemohl promluvit, 

podat návrh nebo nerozumEl, o čem hlasuje.    
Jak často se schází pUedsednictvo s pUedsedou synodu ke společné práci? 

Sejdeme se aţ podle potUeby, pUedpokládám hlavnE pUed pUíštím 
zasedáním synodu.   
Zhodnotil byste na závEr krátce letošní synod a jeho pr]bEh? Vyzdvihnul 
byste určité momenty nebo d]ležité chvíle? 

Synod probEhl vcelku klidnE. Bývalým pUedsednictvem byl výbornE 
pUipraven a jen díky tomu jsme mohli takto bez pUípravy naskočit do rozjetého 
vlaku. Nečekané bylo rozhodnutí udElat nEkteré z pUíštích zasedání synodu na 
MoravE. D]leţité bylo rozhodnutí o zvýšení personálního fondu kv]li zmrazení 
státní dotace a rozumné bylo po mém soudu i rozhodnutí, které podpoUilo 
synodní radu v její snaze po zmírnEní moţných kUivd, které se staly 
v minulosti. 

PUedstavoval jste si nEco jinak, nebo byla chvíle, kdy jste si Uíkal: toto už musí 
být pUíštE jinak? 

PUátelé mi naznačili, ţe jsem občas nEkteré výroky nebo výsledky 
hlasování zbytečnE komentoval, ačkoli pUedsedající se má zdrţet jakýchkoli 
komentáU]. Na to si musím dávat pUíštE vEtší pozor.    

DEkuji za odpovEdi - Tomáš Najbrt 
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BIBLICKÉ ZAMYŠLENÍ 

Podobenství o neplodném fíkovníku 

Potom jim povEdEl toto podobenství: „Jeden človEk mEl na své vinici fíkovník; 
pUišel si pro jeho ovoce, ale nic na nEm nenalezl. Tekl vinaUi: ‚Hle, už po tUi 
léta pUicházím pro ovoce z tohoto fíkovníku a nic nenalézám. Vytni jej! Proč 
má kazit i tu zem?‘ On mu odpovEdEl: ‚Pane, ponech ho ještE tento rok, až jej 
okopám a pohnojím. Snad pUíštE ponese ovoce; jestliže ne, dáš jej porazit‘.“ 

Lukáš 13, 6-9 

 

Text o stromu, kterému nEco chybí, moţná nezní na první pUečtení právE 
povzbudivE. Navíc je tu to pUízvisko neplodný, které se nám pojí i s jinými 
kontexty a zní hrozivE. Na fíkovníku mají pUece být fíky, a kdyţ tu nejsou, ani 

to na nE nevypadá, nEco není v poUádku. Fíkovník bez fík] je jako tElo bez 
duše, dítE bez rodič], človEk bez lidskosti. NEco k sobE jednoduše patUí, spolu 
se pojí, má to být pospolu. Kdyţ to tak není, jako by to uţ pUestávalo být tím, 
čím být má. DítE musí pUedčasnE dospEt. Nelidský človEk není uţ moţná tak 
docela človEkem. TElo bez duše je neţivé, neplodný fíkovník není proč 
pEstovat, udrţovat. ZároveO nEco k ţivotu potUebujeme, tak abychom mohli 
spolu dobUe ţít, abychom nebyli jako tElo bez duše, abychom nebyli nelidští, 
necítili se osiUelí, neplodní… A toto varovné podobenství vskutku pUináší také 
povzbuzení a nadEji. 

Tam, kde se ve Starém zákonE mluví o vinici, m]ţeme právem čekat, ţe 
se mluví o Izraeli. Fíkovník na vinici je tedy nEkdo nebo nEco v Boţím 
vyvoleném lidu. Tam, kde réva a fíkovník plodí, je dobUe, tam, kde nerodí, 
není dobrý výhled. Je to varování pUed blíţící se krizí, varování, ţe jestli se 
nEco rychle nezmEní, nastanou opravdu krušné časy.  

Strom, o který tu jde, si po celé roky, dlouhou dobu, z nEjakého sbErače 
fík] nic nedElal. Celkem tUikrát tu nEkdo prošel okolo, a ţádný pr]švih 
nenastal. Fíkovník si moţná ani nevšiml, ţe ten nenápadný kolemjdoucí je ve 
skutečnosti majitel vinic. Fíky nenalezl, ale také se nic nestalo. Te@ se to však 

najednou zlomilo a stromu jde rovnou o ţivot. Takových situací pohody 
s lehkým provinilým vEdomím nEkde hluboko vespod, situací, které se 
zničehonic zlomí a jde tu pak o ţivot, známe nejspíš Uadu. Od sebe nebo od 
druhých: nepUipoutaný nebo nedisciplinovaný Uidič, silný kuUák nebo pijan, 
malý cyklista bez helmy, cukrovkáU, který si neumí odepUít sladkosti, 
podnikatel spolupracující s podsvEtím... A pak uţ je pozdE, milý človEk nebo 
milý fíkovník nic neudElá, protoţe tu situaci uţ nevrátí, protoţe fíky nahonem 

nevyplodí, i kdyby chtEl.  
Ale tu se objeví zastánce, správce vinice, a za fíkovník se postaví. Jde mu 

o nEj, nechce, aby jej pod[ali. Slibuje, ţe mu sám zkusí pomoci tím, ţe jej 
okope a pohnojí. To Jeţíš sám se za nás pUed Hospodinem staví, aby nás hájil. 
On nám dobUe rozumí, ví, co potUebujeme, a snaţí se nám to dát v takové 
míUe, abychom mEli sílu nést také plody. Plánuje udElat všechno pro to, aby 
fíkovník nalezl (nebo moţná znovu nalezl) sílu pUinášet ovoce. Zahradník ho 
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chce okopat a dát mu hn]j, v podstatE vzduch, potravu a tekutinu k ţivotu. 
NEco základního, zcela pozemského. Jinému by se do toho kopání a házení 
hnoje moţná nechtElo, ale dobrému zahradníkovi, který brání fíkovník, není 
zatEţko ani taková práce. Jak s tím naloţíme? Vidíme ve svém ţivotE Boţí 
starostlivou péči o nás? A všímáme si, ţe Pánu Bohu není lhostejná naše 
úroda? 

Podobenství o fíkovníku vynáší na povrch myšlenku, ţe není dobré brát 
sv]j ţivot na lehkou váhu. JeštE ledacos by bylo dobré zmEnit k lepšímu. Čas 
je omezený a navíc nevíme, jak moc omezený u toho kterého z nás. Nemá 
však cenu mluvit o hrozbE obecnE a nekonkrétnE. Pak bychom ji bu@ 
ignorovali, nebo by nás naopak tlačila jako balvan, se kterým nepohneme. 
Lepší je dívat se na nebezpečí nebo nastalou krizi jako na mnoţství malých 
kamínk], které nás v úhrnu tak zavalily, ţe je tu nedýchatelno. P]da je moc 
kamenitá, neţ aby byla k ţivotu. Kdyţ budeme postupovat po malých krocích, 
m]ţeme také ty kamínky co krok sbírat a odstraOovat. Onen správce 
zemEdElské p]dy nás bude podporovat, co se dá. Pom]ţe slovem i skutkem.  

PUíbEh nakonec z]stává otevUený. Zvládne fíkovník pUeţít nastalou krizi? To 
uţ se z podobenství nedozvíme. Ale moţná nám to ukáţe vlastní budoucnost, 
naše, našich rodin, sbor], naší zemE a lidí, kteUí v ní ţijí. Kéţ je to 
budoucnost, která plodí. 

Na závEr slyšme starozákonní zaslíbení z knihy Micheáš. „Každý bude 
bydlit pod svou vinnou révou, pod svým fíkovníkem, a nikdo ho nevydEsí. Tak 
promluvila ústa Hospodina zástup]. Každý jiný lid si chodí ve jménu svých 
boh], ale my budeme chodit ve jménu Hospodina, našeho Boha, navEky a 
navždy.“ (Mi 4, 4-5)  

 

 

MODLITBA 

Pane náš, kéž tvá varování nezlehčujeme, ale ani se pod nimi nehroutíme. 
Prosíme, dej nám vidEt, že ty sám nám chceš pomoci sebrat sílu ke zmEnE, 
tak aby nebylo pozdE. Amen. 

 

Autorkou poboţnosti je Magdaléna Trgalová (roz. Štajfová, *1ř77 v Praze). 
Po studiu na gymnáziu v Praze a na stUední škole v kanadské ManitobE 
vystudovala na UK Fakultu humanitních studií a Evangelickou teologickou 
fakultu. Rok byla na studiích ve Vídni. Po vikariátu na KladnE p]sobila v letech 
2004 - 2010 jako faráUka v Českém BrodE. ZároveO se vEnovala sluţbE 
kaplanky ve vEznici JiUice. Je spoluzakladatelkou sdruţení kUes[anských 
motorkáU] Evangmotoklub, členkou Psychosociálního intervenčního týmu ČR a 
liturgické iniciativy Coena. Nyní absolvuje výcvik pro interní supervizi v ČCE. 
Je vdaná a má dcery Aloisii a Ofélii. S druhou z nich je v současnosti na 
rodičovské dovolené. Manţel Kamil je stavitel dUevostaveb. 
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ZAUJALO NÁS 

Na okraj Husova svátku 

Na R]žovém paloučku u Litomyšle se každý rok počátkem července, 
v blízkosti Husova svátku, koná velké shromáždEní se vzpomínkou na 
pronásledované české bratry z doby temna, kteUí se podle legendy pUed svým 
odchodem do exilu na tomto místE loučili s vlastí. Slavnostní proslov bývá 
tradičnE zamEUen k reflexi pobElohorské rekatolizace, smyslu utrpení pro 
pravdu a k duchovnímu odkazu české reformace. V loOském roce byl 
o veUejnou pUednášku požádán bratr faráU Dr. JiUí Doležal z Pardubic. 

PUedkládáme čtenáU]m nejaktuálnEjší část proslovu, který se nezabýval jen 
dávnou historií: 

V druhé polovinE minulého století došlo v našem národE k nečekané, ale 
významné zmEnE v ţivotE kUes[anských církví: kaţdá církev v trochu jiné 
podobE a v jiné míUe byla vystavena útlaku ze strany komunistického, 
ateistického státu. VEUící a svou víru praktikující kUes[ané se postupnE stávali 
občany druhého Uádu a církve se rychle mEnily v stále se umenšující menšinu 
určenou k zániku. Ztratily privilegované postavení – pokud nEjaké ještE mEly 
– a byly vytlačeny na okraj společnosti. Jsme vdEčni, ţe toto období 
novodobého temna, které trvalo 40 let, skončilo.  

Máme však ještE jiný d]vod k vdEčnosti: v období útlaku, jímţ byly 
všechny církve postiţeny, se postupnE ztrácela neblahá nevraţivost mezi 
katolíky a evangelíky, která trvala od reformace a protireformace. Společné 
utrpení za komunismu vedlo k nečekanému sblíţení kUes[an] v našem národE. 
Aniţ by to bylo od nEkoho programováno a organizováno, začaly se – 

k pUekvapení všech – vytváUet nové vztahy, rodila se nová atmosféra, které 
dnes Uíkáme EKUMENISMUS, tj. snaha o pUekonání ned]vEry a nepUátelství, 
snaha odstranit rozpory a pUekáţky, které nás po staletí rozdElovaly. 
Poznenáhlu jsme začali rozpoznávat a uznávat, ţe Jeţíš Kristus, k nEmuţ se 
všichni pokUtEní hlásíme, je naším společným Pánem a Spasitelem. Začali 
jsme spolu mluvit, začali jsme se společnE modlit Otčenáš, konaly se první 
ekumenické bohosluţby, kUty, svatby. A co víc: uprostUed komunistické 
nesvobody se ze všech církví ustavily týmy, které společnE pUekládaly Bibli do 
moderní češtiny. Tento – dnes témEU všemi církvemi pouţívaný – pUeklad se 
právem nazývá Ekumenická bible. Došlo i k tomu, ţe 17. 12. 1řřř papeţ Jan 
Pavel II. vyslovil hlubokou lítost nad krutou smrtí M. J. Husa a mluvil o nEm 
jako o jednom z reformátor] církve. Takţe místo bolestných vzpomínek máme 
dnes d]vod k veliké vdEčnosti a já jsem rád, ţe to mohu veUejnE povEdEt 
právE na tomto místE – na R]ţovém paloučku.  

K vdEčnosti nás na nejpUednEjším místE zavazuje vpravdE ekumenické 
poznání, k nEmuţ ovšem vedla dlouhá a klopotná cesta: kdyţ jsme všichni 
Bohem milováni a všichni ţijeme z Boţího odpuštEní, smíme a máme si 
i navzájem odpouštEt a ţít spolu, ne pouze v toleranci, ale v bratrské lásce. 
Bylo pUece strašlivým skandálem, ţe ti, kteUí se hlásí ke stejnému Bohu, se 
navzájem nenávidí nebo se – v lepším pUípadE – ignorují. PlnE souhlasím s tím 
teologem, který v minulém století napsal, ţe tUicetiletá válka, v níţ proti sobE 



 
158 

v 17. století bojovaly a ve jménu KristovE celou Evropu devastovaly právE 
kUes[anské církve, pUispEla k odkUes[anštEní Evropy více neţ ateistická 
propaganda všech moţných volnomyšlenkáU] a komunist].  

Dnes dosaţený stupeO ekumenismu ještE zdaleka neznamená plnou 
jednotu kUes[an] – k té povede ještE dlouhá a namáhavá cesta. Ale na cestE 
k tomuto cíli byly uţ učinEny první nezbytné kroky – nebo alespoO kr]čky. 
Byly vytvoUeny nezbytné pUedpoklady k tomu, aby kUes[anská menšina 
v nekUes[anském národE a EvropE mohla plnit své nezastupitelné poslání – 

odváţím se Uíci: své MISIJNÍ poslání.  
Zmíním, co témEU kaţdý týden čteme nebo slyšíme v médiích, ţe totiţ Češi 

jsou nejateističtEjším národem Evropy. Lze se ovšem oprávnEnE ptát, nakolik 
kUes[anské ještE jsou ostatní národy Evropy. Vţdy[ se do ústavy Evropské 
unie nedostala ani zmínka o Bohu, ač ji tam nEkteUí usilovnE protlačovali – a 

v dosud nejkatoličtEjších zemích, v Itálii a ŠpanElsku, se prosazují tendence 
odstranit ze škol krucifix. Je jistE nepopiratelným faktem, ţe definitivnE 
skončila tzv. KONSTANTINOVSKÁ éra kUes[anské Evropy. Ta začala roku 313, 
kdyţ Uímský císaU Konstantin Veliký učinil dosud pronásledovanou kUes[anskou 
církev církví státní, církví státem nejen uznanou, ale i privilegovanou.  

Toto mocenské a privilegované postavení církve patUí nyní minulosti. Kdyţ 
se však i nejkritičtEjší historikové tímto obdobím tzv. kUes[anské Evropy 
budou zabývat, musí pUiznat, ţe kUes[anství nebylo jen náboţenství, nýbrţ ţe 
vytvoUilo to, co se nazývalo kUes[anskou civilizací a kUes[anskou kulturou, a ţe 
se tedy právem dá mluvit - jak se to i u nás tu a tam nEkdy ozve – o tzv. 

kUes[anských hodnotách, a[ uţ se tím myslí hodnoty morální, kulturní nebo 
ještE jiné. RozhodnE však je pUi této pUíleţitosti tUeba zUetelnE povEdEt: Ty 
tzv. kUes[anské hodnoty nezáleţí jen v tom, ţe se dnešnímu 
postkUes[anskému človEku pUedloţí kodex nEjakých mravních pravidel: toto 
nesmíš a toto musíš dElat. ČlovEk bez víry v Boha strádá totiţ pUedevším tím, 
ţe ztratil jakoukoli (ţivotní) jistotu, propadá se do tekutých písk] pluralismu a 

nemá schopnost orientovat se v dnešním chaotickém a turbulentním svEtE. 
Nemyslím však, ţe by bylo smysluplné dohadovat se o tEchto 
tzv.  kUes[anských hodnotách s tEmi, kteUí uţ kUes[any nejsou.  

Takţe nejnaléhavEjším úkolem všech kUes[an] dnes je: všem hledajícím 
ukazovat cestu ke koUen]m, k zdroj]m, z nichţ tyto hodnoty trvalé ceny 
vyr]stají. Prakticky to znamená: nést dnešnímu hledajícímu človEku 
kUes[anské poselství – pUesnE: EVANGELIUM Jeţíše Krista, tedy dobrou zprávu 
o tom, ţe kUes[anský B]h, o nEmţ mluví Bible, ţije a jedná a ţe v nEm je 
stále ničím jiným nenahraditelná pomoc a nadEje pro človEka a pro národy 
i na začátku 3. tisíciletí. 

Aniţ bychom kohokoli chtEli mentorovat nebo moralizovat, mEli bychom 
však jako kUes[ané umEt srozumitelnE a nepUeslechnutelnE povEdEt, ţe je 
zdravé pro človEka, pUijme-li v tomto nejvýš milosrdném a lidi milujícím Bohu 
nejvyšší AUTORITU, kterou má človEk respektovat a jíţ se všichni budeme 
odpovídat. A ţe je naopak zlé - v minulém století jsme se o tom pUesvEdčili – 

kdyţ se človEk rozhodne pokládat za nejvyšší autoritu sám sebe s tím, ţe 
bude rozhodovat o tom, co je dobré a zlé.  Musím zároveO poloţit otázku: 
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budeme na poslání, které nám je svEUeno, stačit? Vţdy[ jsme v národE 
opravdu nepatrná menšina. Nedávno to zase počítali a vyšlo jim, ţe uţ tu je 
jen 5 aţ 7 % praktikujících kUes[an], to jest takových, kteUí ještE chodí do 
kostela. A jeden faráU z bývalé NDR nedávno prohlásil: „Nyní máme svobodu 
mluvit, ale nikdo nás neposlouchá!― I my témEU na kaţdém kroku naráţíme na 
neprostupnou bariéru nezájmu. Máme proto rezignovat? Kdyţ na R]ţovém 
paloučku pUed 11 lety pUednášel kUes[anský filosof Erazim Kohák, stEţoval si 
uţ tehdy, ţe český národ po roce 1řŘř propadl konzumnímu opojení. Za tEch 
dalších 11 let se na tom nic nezmEnilo. Avšak človEk trvale nem]ţe ţít jenom 
z konzumu: z toho, co mu nabízejí ţlaby supermarket] a cestovních kanceláUí. 
V ţádné epoše človEk nedokáţe ţít bez Boha a bez nadEje (Ef 2, 12).  
PUed tisíci lety pUinesli vErozvEstové našemu národu kUes[anskou víru. Kdo se 
dnes chopí jejich poslání? Budeme mít – my menšinoví kUes[ané – dost 

odvahy, vytrvalosti a vynalézavosti oslovit dnešního sekularizovaného 
človEka, který uţ opEt ţije bez Boha a bez nadEje? Kdyţ se Jeţíš poprvé po 
svém vzkUíšení setkal se svými ustrašenými učedníky, Uekl jim: „Pokoj vám! 
Jako mE poslal Otec, tak i já posílám vás!― (Jan 20, 22) Také nás dnes posílá. 
A koho posílá, tomu dá i odvahu. A otevUe dveUe do srdcí dosud zavUených. 
Tak se nebojte! Doufejte! MEjte nadEji! 
 

 

NAŠE SBORY 

Zlín 

Ve ZlínE se podle sčítání obyvatel roku 1ŘŘ0 pUihlásil k evangelické víUe jediný 
človEk, o deset let pozdEji čtyUi a roku 1ř00 osm. První evangelické 
bohosluţby se konaly 2Ř. záUí 1ř1ř v hostinci u Klinkovských a vedl je 
zádveUický faráU Josef Jadrníček. Dlouho jsme se domnívali, ţe vznik zdejšího 
sboru souvisel s pUíchodem evangelík] z celé republiky a pUedevším 
z Valašska do Zlína za prací v rozvíjející se firmE Ba[a. Ale zjistili jsme, ţe to 
bylo jinak. Zakladateli evangelického sboru ve ZlínE byli p]vodem Uímští 
katolíci, kteUí z této církve po vzniku samostatného Československa vystoupili 
a hledali své nové duchovní zázemí.  

Janovi a AnnE Mezírkovým se v prosinci r. 1ř21 pUedčasnE narodil druhý 
syn Jan, kterému lékaUi nedávali nadEji na pUeţití. Hledali proto, kde by mohli 

nechat svého syna pokUtít. Objevili se na faUe v ZádveUicích, kde jim – 

nakonec pUesvEdčen jejich vyznáním – faráU František Pokora pUislíbil kUest a 
pUípadnE i pohUeb syna. Místo kUtu se ale o pEt dní pozdEji konal ve ZlínE 
pohUeb maličkého Jana. Rozloučení začalo u Mezírk] v kuchyni. Otec, Jan 
Mezírka, si podle vzpomínek tehdy umínil, ţe faráUi nepodá ani ruku a zachová 
si chladný odstup. Ale místo toho mElo pro nEj Pokorovo kázání a modlitby 
takovou pUesvEdčivou sílu, ţe své dosavadní názory na kUes[anství zmEnil. Po 
pohUbu pozvala Anna Mezírková účastníky k nim dom]. Tam moc sdíleného 
Slova pokračovala tak, ţe se tito lidé začali shromaţ@ovat k pravidelným 



 
160 

biblickým hodinám a sbor začal 
péčí zádveUických faráU], zvláštE 
Františka Pokory, ţít a r]st.  

V dubnu 1922 vznikla ze 

společenství zlínských evangelík] 
kazatelská stanice sboru 
v ZádveUicích. 1. dubna 1ř36 byl 
ve ZlínE zUízen samostatný 
evangelický sbor. Na Velikonoční 
pondElí r. 1ř37 byl slavnostnE 
otevUen nový evangelický kostel, 
který projektoval šéfprojektant 
firmy Ba[a Vladimír Karfík. Za 
podpory firmy Ba[a a z obEtavosti 
zdejších evangelík] byl postaven 
bEhem devíti mEsíc].  

Prvním faráUem samostatného 
sboru se stal Lubomír Moravec 
(1936 -1953). Vnesl do sboru 

poctivou biblickou práci a z ní 
rostoucí víru a taky srdečný a 
široký zájem o ty, kterým slouţil, 
zvláštE o dEti a mládeţ. Na nEj 
pak navázal v letech 1ř54 -1965 

Lubomír Hána se svým 
pastoračním citem. V letech 1ř65 
– 1ř77 p]sobil ve sboru Miloslav Hájek, který sbor vzdElával a prohluboval 
svým aktuálním biblickým kazatelstvím. Po nEm nastoupil JiUí Kabíček, který 
p]sobil ve ZlínE 2Ř let jako dobrosrdečný kazatel evangelia, zd]razOující, ţe 
evangelictví ve ZlínE oslovuje svou stUízlivou a pUitom hlubokou zboţností. Na 
ty všechny se snaţí uţ 5 let navazovat současný faráU Petr PivoOka, kterého 
zlínští získali pUedevším vyslovenou touhou po aktuálním biblickém kázání a 
po rozvoji sborového společenství. 

Evangelický sbor ve ZlínE eviduje dnes ř5Ř člen], z toho 63 
v Otrokovicích. Pr]mErná účast na bohosluţbách je 106 účastník]. 
Bohosluţebných shromáţdEní se ale zúčastOuje více mladých lidí i novE 
pUíchozích. KUtí se dospElí i povyrostlé dEti. PUi bohosluţbách poslední dobou 
častEji zpíváme také nové písnE za doprovodu kapely. Jsou zapojeni 

presbyteUi vstupní modlitbou, prvním čtením, ohláškami a pUi vysluhování 
večeUe PánE. Vstupní slovo čtou často nEkteré dEti. 

Ve zlínském sboru se nám daUí pracovat s dEtmi. Jsme rádi, ţe se v našem 
sboru schází pomErnE početná mládeţ, ţe mladí nejen odcházejí na studia, ale 
také pUicházejí noví, a ţe jsou spolu rádi i mimo sobotní setkání. Setkáním 
dEtí a mládeţe, ale i biblickým hodinám a dalším sborovým akcím uţ necelé 
dva roky dobUe slouţí novE opravená a rozšíUená farní klubovna. 
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Jinak se ve zlínském sboru konají všechna bEţná setkání – biblické hodiny, 
stUední generace, pravidelné bohosluţby ve tUech domovech pokojného stáUí. 
Povzbudivé jsou biblická setkání v jedné mladé rodinE v Kostelci u Zlína, kam 
pUicházejí i lidé hledající.  

Pastorační práce v tak početném a rozmanitém sboru není moţná bez širší 
spolupráce a stále je pro nás novou výzvou. DEje se ve zlínském sboru ve 
spolupráci sester z kUes[anské sluţby a krouţku tzv. ―narozenináU]― 
(navštEvujeme členy sboru od Ř0 let osobnE s narozeninovým pUáním). 
Sluţbou zvláštE starým a nemocným člen]m sboru je také pUímý internetový 
pUenos nedElních bohosluţeb do domácností. 

Naší trvalou snahou je budovat ţivEjší vzájemné vztahy, spontánní 
společenství, otvírat prostUedí sboru veUejnosti a zvát další lidi k ţivotu 
z evangelia Jeţíše Krista. Proto poUádáme i v rámci ekumenické spolupráce 
r]zné zajímavé besedy a pUednášky. Zejména ale konáme pro veUejnost 
výstavy ve vestibulu kostela, který jsme k tomu účelu opravili. Zapojujeme se 
do Galerijní a muzejní noci ve ZlínE a do celoevropské Noci kostel]. Za 
podpory Zlínského kraje spolupracujeme v regionálním projektu OtevUené 
brány, který má za cíl otevUít zajímavé církevní objekty veUejnosti. 

 

Ţivotu našeho sboru uţ rok dobUe slouţí novE zvolené a z vEtšiny omlazené 
staršovstvo. Snaţíme se novE o týmovou spolupráci a o ţivé vzájemné 
vztahy. Velmi se nám osvEdčují výjezdní zasedání jednou za rok, kde je 
pUíleţitost být spolu nejen pracovnE. ZároveO je víc času hovoUit spolu 
o vEcech duchovních a zásadnEjších, napUíklad si vytyčit cíle pro daný rok. 
Nedávno jsme se na takovém pobytu mimo jiné rozhodli, ţe se chceme 
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pokusit o setkávání nejstarší generace a o víkendový sborový pobyt na 
podzim. 

Velkou výzvou pro nás jsou ekumenické vztahy. Nejen proto, ţe ve ZlínE je 
13 evidovaných kUes[anských církví a kazatelé se setkávají pravidelnE, 
otevUenE a srdečnE. HlavnE proto, ţe se v našem kostele shromaţ@ují také 
Církev bratrská a Církev československá husitská (dUíve jich tu bylo dokonce 
5). PUi nedávných úpravách sborových prostor jsme musili ţít nEjaký čas 
všichni v provizoriu a vyjít si vzájemnE vstUíc. Kupodivu nás to sblíţilo, takţe 
jsme si Uekli, ţe bychom spolu chtEli slavit bohosluţby – ne proto, ţe je 
zrovna nEjaké výročí nebo oficiální výzva, ale prostE proto, ţe m]ţeme a 
chceme. Slavili jsme je v nedEli 15. kvEtna i s večeUí PánE. Byli jsme tím 
potEšeni a jsou dobré ohlasy a touha, abychom se takto shromáţdili znovu. 
Tak máme radost z toho, co se pUed námi otvírá a co se nám dává z Boţí 
milosti a z Ducha svatého. 

A nakonec ještE pozvání do našeho zvláštního evangelického kostela. Kdo 
vstoupí, setká se nejdUíve s jednoduchým, účelným bohosluţebným 
prostorem, který je kaţdopádnE hodnE jiný neţ útulná malá modlitebna. 
Interiér zlínského evangelického kostela nás učí soustUedit se ke Slovu ţivota, 
nezakládat na zevnEjšku, netváUit se nabubUele a hledEt k neviditelnému, 
které je vEčné. A ještE jedno: nezabydlet se, „nelebedit si― v útulnu a 
teplíčku. SmEUovat zevnitU ven, mezi lidi. Tomu nás učí také jediný obraz, 
který v kostele visí. Ale hlavnE Ten, který nás i ve ZlínE z vErné i stále nové 
milosti shromaţ@uje, napravuje, zbohacuje a obnovuje.  

Petr PivoOka 

 

KNIHY 

Stačí být jedinou notou k oslavE Boží 
V letech komunismu se „podaUilo uschovat― lidi se zdravotním postiţením do 
ústav] a speciálních zaUízení, takţe jen zUídka jsme je mohli spatUit na 
veUejnosti. Pamatuji se, ţe mnE uţ od mládí bylo vštEpováno: ―vidíš-li nEkoho 
s postiţením, dívej se jinam, a[ mu není trapné, ţe si ho prohlíţíš..― BezdEky 
jsem si osvojila návyk zahledEt se do tváUe toho, kdo ho doprovází. Od jisté 
doby, zvláštE odhadnu-li, ţe je to matka, jsem naplnEna soucitem a úctou. Co 
všechno si musela matka proţít, od okamţiku rozpoznání, ţe se její milované 
dítE nebude vyvíjet normálnE. S takovýmto postojem jsem vzala do ruky 
kníţku Jitky Čechové s názvem, který je titulkem tohoto článku. Uţ dlouho 
jsem nečetla nEco tak fascinujícího. Autorka popisuje ţivot své dcerky Aneţky, 
od tEhotenství, kdy se zjistilo, ţe dítE má tEţkou srdeční vadu (dokonce se 
objevilo podezUení na Down]v syndrom, které se naštEstí nepotvrdilo), pUes 
náročný porod aţ k jejímu „odchodu z tohoto svEta do Boţí náruče― v jejích 
sedmi letech. Srdeční vada byla odstranEna náročnou operací, vyskytly se 
však další zdravotní problémy, z nichţ nejváţnEjší nesl název Moebi]v 
syndrom. V dobE ţivota Aneţky bylo v ČR evidováno pouze sedm pUípad] této 
neobvyklé nemoci, projevující se mimo jiné neschopností zavírat oči a ústa, 
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ovládat mimiku obličeje, problémy s vývojem zub], polykáním a dalšími 
funkcemi obličeje. Kníţka je psána jako deník matky, která popisuje péči 
o Aneţku a její dva starší bratry, nekonečné putování po nemocnicích, cvičení 
s logopedkou a fyzioterapeutkou. Je plná autentických pocit], zklamání a 
velkého vyčerpání, ale také nových nadEjí a posily, které autorka kníţky, 
maminka Aneţky, nacházela skrze kUes[anskou víru a duchovní ţivot. PUi tom 
všem bojovala, nevzdávala se a radovala se ze sebemenších pokrok], jak to 
pUinášely výsledky lékaUských zákrok] a intenzivní rehabilitace. Kníţka je 
doprovázena Uadou barevných fotografii, na nichţ m]ţeme být svEdky 
dosaţených úspEch] a také spousty radostných záţitk], které rodiče Aneţce 
zprostUedkovali. Je z nich také patrná radost, kterou Aneţka vnesla do rodiny, 
v níţ vyr]stala. 

PUi čtení je nám aţ do pláče, jak bychom si pUáli, aby se Aneţka uzdravila. 
Její psychomotorický stav se zlepšil natolik, ţe se chystala nastoupit do první 
tUídy. Velkou zásluhu na tomto zlepšení mEla fyzioterapeutka Jarmila Čápová, 
která se s diagnózou Moebiova syndromu setkala ve své klinické praxi a 
pokusila se o obnovení funkce obličeje kaţdodenní, čtyUi roky trvající terapií. 
30. června 200ř si Aneţka po návratu ze školky stEţovala na bolení bUíška a 
sama si zalezla do postýlky. PUes okamţitou pomoc se její stav prudce 
zhoršoval a došlo k zástavE srdíčka. Jak se ukázalo pUi pitvE, pUíčinou smrti 
bylo zauzlení stUev. Poslední kapitolku knihy, kterou napsala autorka uţ 
s odstupem, nemohu jinak neţ ocitovat, protoţe m]ţe pUinést posilu nám 
všem. 

Stačí být jedinou notou k oslavE Boží… PrávE takovou notou Anežka byla a 
zcela konkrétním zp]sobem stále je… doposud živE vnímám, že díky ní máme 
v naší rodinE pEkné vztahy a více si jich vážíme, máme nové pUátelé, jiný 
pohled na život, dokážeme se zastavit, vnímat krásné vEci, radovat se 
z maličkostí, mít vEtší citlivost k tEžkostem druhých… Myslím, že i starší 
sourozenci Filip a Jakub vnímají jiné hodnoty než ty, které nabízí svEt – 

materiálno, lacinou zábavu, úspEch, výkon. PUestože okamžikem odchodu 

Anežky jsem pocítila naprostou bezmocnost, pochopila jsem, že B]h v životE 
našich dEtí dosáhne svého cíle bez ohledu na to, co si plánujeme my. Proto je 
dobré mu d]vEUovat, nebo[: 

On má všechno ve své ruce 

On byl v bolesti, kterou jsem cítila 

On mE objímal, když jsem mEla strach 

On byl š[astný, když jsem pUinášela obE[ 
On mE nesl, když jsem byla vyčerpaná 

On mE tEšil, když mE okolí nechápalo 

On mi dElal společnost, když jsem cítila samotu 

On mi vléval nadEji, když jsem cítila beznadEj 
On mi poslal pUátele a lékaUe, když jsem mEla depresi 
On mE miloval, když jsem postrádala cit a vnímavost druhých. 
„Jak se mám odvdEčit Hospodinu, že se mne tolikrát zastal? Zvednu kalich 

spásy a budu vzývat Hospodinovo jméno.“ (Žalm 116, 12-13) 
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Součástí knihy je krátké pojednání fyzioterapeutky Jarmily Čápové o jejím 
setkání s Aneţkou, o podstatE její diagnózy a jejím léčení. Toto pojednání 
končí vyznáním:  

V dobE, kdy Anežka vstoupila do mého pracovního života, sama o sobE, ale 
i s celou svojí rodinou, zp]sobem jejich života a problémy, jimiž se byli nuceni 
zabývat, silnE ovlivnila i m]j život soukromý. Modlitba, která mE provází už 
čtvrt století životem, znovu nabyla na významu, a cítím, jak mE Anežka drží 
za ruku a dává mi onu velikou sílu pUestát každý malý den, abych na veliké 
cestE životem pokročila alespoO o ten malý krok.  

Prosím tE, Pane, o velikou sílu pUestát tento malý den, abych na veliké 
cestE k tobE pokročila o malý krok.“ 

Kniha vyšla v nakladatelství Sypták v roce 2010, stojí 1řŘ,- Kč a je moţné 
ji objednat na adrese: vydavatelstvi.syptak@seznam.cz. Kniha je natolik 

mimoUádná, ţe je vynikajícím dárkem pro lidi, proţívající r]zné tEţkosti 
ţivota. VUele doporučujeme. 

Jana Slámová a Hana DvoUáková 

 

 

Jonáš - ilustrovaný? 

K vEtší části brnEnské 
evangelické veUejnosti se zUejmE 
nedostala zpráva o tom, ţe 
v pondElí 2. kvEtna Evangelické 
manufakturní nakladatelství 
EMAN uvedlo v DomE pán] 
z Kunštátu knihu kázání ŠtEpána 
Hájka a kreseb Mariky 
Bumbálkové nazvanou „Jonáš―. 
I tak bylo pUi uvedení plno. 
Promluvil na nEm profesor Josef Kovalczuk o tom, jakou inspirací je pro 
umElecké zpracování četba a výklad biblických knih. Reţisér a dramaturg 
Arnošt Goldflam vzpomnEl mimo jiné na strhující sílu Jonášovy modlitby 
v inscenaci dramatu „Pogrom v nádraţním bufetu― a profesor Petr Oslzlý ţivE, 
názornE a pUesvEdčivE vyloţil, jaký nezastupitelný význam má umEní, které 
zprostUedkuje porozumEní pUíbEhu a uvede jej do ţivota lidí. Byla to Ueč nad 
jiné váţná a pUece odlehčená humorem. 

Vrcholem byla četba Láryho Hausera prvního kázání ŠtEpána Hájka a tak 
Uíkajíc dovEtek Mariky Bumbálkové, která ocenila odvahu Tomáše Trusiny a 
ŠtEpána Hájka, kdyţ ji vyzvali, aby své porozumEní Jonášovu pUíbEhu 
výtvarnE vyjádUila. Je nevšední, i kdyţ ne snadno srozumitelné. Škoda, ţe 
grafik nepojal své umEní jako sluţebné. Jeho uspoUádání textu je sice 
originální a zUejmE cenEné, ale pro čtenáUe zvláštE starší generace pro oči 
namáhavé a orientaci v textu spíše zatEţující. 
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Četba deseti kázání je strhující. Základní biblický pUíbEh se proplétá 
s naším dnešním ţivotem. Odvaha opakovat vţdy znova biblické výzvy a 
konfrontovat je s naší zbabElostí, popsat aţ bezohlednE naše dnešní útEky 
pUed odpovEdností a pUece neztratit se zUetele nadEji v Boţí milosrdenství – 

tím vším jsme provedeni nejen slovem, ale i obrazem. NespEchejme s četbou. 
Znovu a znovu se vracejme k obraz]m – nejsou a ani nechtEjí být ilustrací. 
Jsou vidEním, výkladem. Obojí, i tištEné slovo i kresba – obraz – nám pom]ţe 
nacházet další a další roviny porozumEní Jonášovu a našemu pUíbEhu. 

Pokud m]ţete, u Emana nebo ve sboru si knihu objednejte: ŠtEpán Hájek 
a Marika Bumbálková: Jonáš, ř6 stran, cena 26ř,- Kč. PUi objednávce 
u nakladatele 1ř % sleva. (EMAN, Husova 656, 256 01 Benešov, telefon 
317 722 215).     

Milena Šimsová 

 

 

Dobrý strom nese dobré ovoce 

Pod tímto názvem vydala BrnEnská tisková misie sbírku kázání Josefa B. Pr]ši 
s pUedmluvou jeho vnučky Michaely Maláčové, která vydání knihy financovala 
– veškerý výtEţek z prodeje knihy bude pouţit pro potUeby Domu d]stojného 

stáUí v BrnE-MalomEUicích, kde bratr faráU Pr]ša v současné dobE ţije. Sbírka 
obsahuje čtyUicet kázání s modlitbami; právE tolik bylo odslouţených 
faráUských let autora tEchto kázání. Kniha stojí 150,- Kč a je moţno ji 
zakoupit prostUednictvím sborové kanceláUe ve sboru Brno II nebo sestry 
Ester Markové (estermark@seznam.cz). 

 

 

Abelárd 

Prof. Jana Nechutová (Filozofická fakulta Masarykovy univerzity) právE vydala 
sv]j pUeklad z latiny básnického dílka filozofa a teologa Petra Abélarda 
(+1142, autora slavného „Sic et non― a tv]rce kompromisu mezi 
nominalismem a realismem – „konceptualismus―). Jeho poezie je ménE 
známá, kromE hymn] sepsal právE tyto ŢalozpEvy (v originále ―Planctus―). 
Název pUekladu zní V POHOTÍ GILBÓA (Petr Abélard, ŢalozpEvy). Vyšlo 
v malém nakladatelství ARISTA v Praze, je to malá kníţka a stojí (jak kde) do 
100,- Kč, mElo by se dát koupit u knihkupc] nebo u nich objednat, nakladatel 
to dal do distribuce („Nakladatelský servis―). Mail nakladatele: 
josefinum@seznam.cz 

Obsah: NáUek Díny nad Šékemem – Jákob]v pláč nad syny Josefem a 
Benjamínem – NáUek dcer izraelských nad Jiftáchovou dcerou – NáUek Izraele 
nad Samsónem – David oplakává Abnéra – David]v pláč nad Saulem a 
Jonátanem. (Inspirováno, jak vidno, starozákonními situacemi a v nEkterých 
pUípadech (Jiftáchova dcera, David) pUímo výroky biblických postav. 
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LIDÉ VE SBORU 

Brno I 

  1. 7. BedUiška Köhlerová 104 let 

  2. 7. Vlasta Michalská 90 let 

  4. 7. Alena Velebová 60 let 

  5. 7. Vladimír ZhoU 83 let 

  6. 7. Erika Čvandová 20 let 

  6. 7. Marie Pivcová 82 let 

  6. 7. Zdenka ŠkeUíková 81 let 

  7. 7. Josef Michal 10 let 

  7. 7. Jitka Najbrtová 60 let 

  7. 7. Libuše Plívová 92 let 

  8. 7. R]ţena Burgetová 85 let 

10. 7. VEra Doleţelová 87 let 

10. 7. Miroslav Zezula 70 let 

10. 7. Boţena ZhoUová 79 let 

12. 7. Anna Smutná 85 let 

17. 7. Vlasta Nykodýmová 87 let 

20. 7. Kamila Kultová 10 let 

20. 7. Alena Nagyová 60 let 

20. 7. Iva Ptáčková 60 let 

22. 7. Otakar Blaha 30 let 

22. 7. JiUí Kepák 70 let 

25. 7. Jana Kropáčová 70 let 

25. 7. Radek Šimek 50 let 

27. 7. Anna Jochymková 70 let 

27. 7. Miroslav Maláč 40 let 

27. 7. Hana Winklerová 80 let 

29. 7. Jarmila Orlová 76 let 

29. 7. JiUí Stratil 60 let 

30. 7. Iva Adamová  20 let 

30. 7. Milan KopUiva 75 let 

 

  6. 8. Jarmila Nováčková 70 let 

  7. 8. JiUina Boháčková 70 let 

  8. 8. Josefa PUikrylová 90 let 

11. 8. Dana Rovnerová 60 let 

13. 8. Libor MEš[an 79 let 

13. 8. ZdenEk PUikryl 81 let 

14. 8. Vlasta Dvouletá 86 let 

14. 8. Jaroslav Mlejnek 50 let 

15. 8. Marek Hudeček 20 let 

15. 8. Radmila Jedličková 88 let 

15. 8. Blahoslava Ondrová 96 let 

18. 8. Danuše Černá 75 let 

Brno II 

  2. 7. Boris Procházka 77 let 

  5. 7. VEra Vašíková 89 let 

  8. 7. VEra Randýsková 87 let 

10. 7. Dominik Huvar  10 let 

17. 7. Libuše Holečková 83 let 

18. 7. ZdeOka Kučerová 83 let 

 

  3. 8. VEra UhlíUová 84 let 

  3. 8. Ladislav Vašina 84 let 

  7. 8. Vlasta Brodská 60 let 

10. 8. ZdenEk Vojtíšek 88 let 

10. 8. Vlasta Melicharová 84 let 

10. 8. Alena Šebestová 77 let 

11. 8. Michal Svoboda 10 let 

22. 8. ŠtEpánka Zálešáková 89 let 

 

rozloučili jsme se: 
30.5. VEra Feilerová, nar.1ř24 
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20. 8. Boţena Tomková 95 let 

25. 8. Viera Holečková 83 let 

25. 8. Pavel Lauterer 78 let 

27. 8. Jarmila Davidová 78 let 

28. 8. Petr HorOák 20 let 

29. 8. Jana VEţníková 20 let 

29. 8. Vlasta Zukalová 86 let 

 

pokUtEni byli: 

  5. 6. Martin Vrbka, nar. 2011 

12. 6. Eliška Balášová, nar. 2011 

12. 6. KateUina Eva Schneiderová, nar. 2010 

 

rozloučili jsme se: 
  6. 5. VEra Kubáčková, nar. 1ř20 

20. 5. VEra HamUíková, nar. 1ř25 

 

 

Jak nesmírná je hloubka Božího bohatství, jeho 
moudrosti i vEdEní! 
Jak nevyzpytatelné jsou jeho soudy a 
nevystopovatelné jeho cesty! 
Kdo mu nEco dal, aby mu to on musel vrátit? 

Vždy[ z nEho a skrze nEho a pro nEho je všecko! 
Jemu bu@ sláva na vEky. Amen. 

Tím. 11,33nn 

 

 

 

ZE STARŠOVSTVA 

Brno I 

První část červnové sch]ze jsme vEnovali upUesnEní stavebního zadání nového 
plotu, brány a vjezdu do areálu Betlémského kostela. Stavba byla zahájena 
13. června. Byl schválen plán bohosluţeb do konce záUí a bratr kurátor 
informoval o nabídkách na opravu varhan v Červeném kostele. Náklady na 
zhotovení nové traktury, vyčištEní a nové naladEní budou asi 0,5 milionu Kč. 
Staršovstvo se rozhodlo opravu odloţit na pUíští rok a pokusit se získat 
finanční podporu od mEsta a z kraje. Na víkend 10. - 11. záUí pUijede do 
našeho sboru celocírkevní kantor Ladislav Moravetz. Informaci o výsledcích 
svého jednání podala výchovná komise. Na seniorátní fond solidarity 
vEnujeme částku 10.000 Kč. Byla podepsána nová nájemní smlouva na 
prostory v 1. patUe sborového domu, odkud odchází jazyková škola VIKA. 
BEhem prázdnin je pUipraven týdenní pobyt na BlaţkovE (6. - 12. 8.) 
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a koncem srpna soustUedEní zpEvák] v Poličce. Ve dnech 23. - 25. záUí 
očekáváme návštEvu z partnerského sboru v Basileji.  

JiUí Gruber 

Brno II 

Staršovstvo dokončilo jednání o pUípravE volby prvního faráUe sboru Martina 
Horáka. ÚstUední církevní kanceláU pUislíbila, ţe postoupí ţádost o pokyn 
k volbE se všemi pUílohami k projednání synodní radE ČCE. V návaznosti na 
pUedchozí jednání staršovstvo dohodlo s vikáUkou Alexandrou Hauserovou 

kandidaturu k volbE na místo druhé faráUky sboru. Rozhodlo o pUípravE této 
volby na sklonek léta. - - Zprávu o hospodaUení sboru starší obdrţeli ve 
vylepšené podobE – pro všechny, kdo se nevyznají v pravidlech účetnictví 
(míní se vEtšina presbyter]) se tím usnadní pUehled o pUíjmech a výdajích, 
i o tom, jaké prostUedky má sbor aktuálnE k dispozici. - - PUátelé 
v nizozemském Apeldoornu vyhovEli naší prosbE a pUesunuli datum pozvání 
k návštEvE jejich sboru na druhou polovinu záUí. - - Blahoslav]v d]m 

poskytne prostory pro pracovní poradu vedoucích pracovník] Diakonie. - - 

PUíprava na svatodušní svátky je tentokrát poznamenána nároky, které na ni 
klade spolupráce s Českou televizí; ta bude sluţby Boţí ve svatodušní nedEli 
v pUímém pUenosu vysílat. - -  VdEčnE jsme pUijali rozmanité sluţby člen] a 
pUíznivc] sboru, které úhrnem zajistily pEkný pr]bEh letošní Noci kostel] 
v BlahoslavovE domE. - - Čekají nás letní prázdniny. 

Jaroslav Vítek 

 

Brno – Židenice  
Na své poslední sch]zi pUed prázdninami se staršovstvo vEnovalo pUedevším 
pUípravE programu ve sboru. Tradiční sborová nedEle je naplánována na 26. 
června, naším hostem bude Pavel Hošek z praţské ETF a tématem jeho 
pUednášky bude zamyšlení nad údElem kUes[ana v dnešní dobE. KromE toho 
pUipravujeme hry pro dEti, divadlo, společný obEd, sportování a zpívání, a to 
všechno vyţaduje zapojení mnoha člen] sboru do organizace celého dne. — 

Jsme rádi, ţe v posledních letech je sborová rekreace na BlaţkovE vítanou 
formou odpočinku pro mnoho člen] sboru, takţe letos opEt kapacitu tábora 
zcela naplníme. — Na podzim bude pokračovat série tématických sborových 
večer]. Pozvání pUijali velmi zajímaví hosté, takţe se uţ te@ m]ţeme tEšit 
napU. na povídání o dnešní Brazílii nebo o evangelících v toleranční dobE. — 

PUes prázdniny bychom rádi provedli sanaci vlhnoucích stEn suterénu 
modlitebny. 

Libor Švanda 



BUDE 

Ekumenické bohosluţby k výročí mučednické smrti Mistra Jana Husa se konají 
ve sboru CČSH na Botanické ve stUedu 6. července v 17 hodin. Káţe sestra 
faráUka Jana KUíţová (ECM) a liturgii vede brnEnský biskup bratr Petr Šandera. 
 

Zamyšlení k 6. červenci 
Tak jako dnes, v HusovE dobE společnost pUíliš neprospívala. Dodrţování 
Boţích i lidských zákon] upadalo, úUedníci se nestarali o svEUené úkoly, 
úplatky brala i šlechta. 

Mnoho lidí vEdElo, ţe všechno není v poUádku, nEkteUí na to veUejnE 
poukazovali. Ale pouze Jan z Husince, rektor Karlovy Univerzity nejen, ţe 
o nutnosti nápravy mluvil, ale také našel cestu k nápravE a kázal o tom. 

BázeO pUed Hospodinem je moderním lidem málo srozumitelná, ale má 
cenu pUipomínat, ţe je správné ctít práva druhého. A také si váţit svých 
povinností a práv více neţ finančního zisku. 

Petr Chelčický také poukazoval na úpadek mrav] a nutnost osobní káznE, 
nemEl však pro veUejnou činnost společenské postavení. Jednota Bratrská se 
pokusila názornE ukázat, ţe je to moţné, ale nemEla tak velký vliv na své 
součastníky, jako mEl Mistr Jan Hus. 

My bychom se mohli snaţit, aby se Husovy dobré rady „k nápravE vEcí 
veUejných“ projevily i na našich součastnících. 

Však je na stEnE Betlémského kostela napsáno: Hledej pravdy. Slyš 
pravdu. Uč se pravdE. Miluj pravdu. Prav pravdu. Drţ pravdu aţ do smrti. 

Jitka Najbrtová 

 

Kavárnička o prázdninách 

Jako kaţdoročnE, také letos v červenci a srpnu se budeme scházet jako 
vţdy ve stUedu od 15 do 17 hodin v sále na OpletalovE ulici. 

Program bude volný, pouze 6. července, kdy je státní svátek, do 
Kavárničky nepUijdeme, ale jinak se tEšíme nashledanou. 

Kornelie KUehlíková 

 

Služby Boží v DD Kociánka 

O prázdninách se konají  2.7., 16.7., 30.7., 13.8., 27.8. vţdy v 9:30 

   



   

28.8. 

21.8. 

14.8. 

7.8. 

31.7. 

24.7. 

17.7. 

10.7. 

3.7.  

 

ČK: Červený kostel v 9:00 

Rch: Rychmanov v 14:15 

  

10. nedEle po sv. Trojici 
ČK 9:00 JiUí Gruber 

9. nedEle po sv. Trojici 

ČK 9:00 JiUí Gruber 
Rych JiUí Gruber 

8. nedEle po sv. Trojici 
ČK 9:00 Marta Ţidková 

7. nedEle po sv. Trojici 
ČK 9:00 Olga Tydlitátová 

Rych Olga Tydlitátová 

6. nedEle po sv. Trojici 
ČK 9:00 O. Tydlitátová, VP 

5. nedEle po sv. Trojici 
ČK 9:00 JiUí Gruber, kUest 

4. nedEle po sv. Trojici  
ČK 9:00 Marta Ţidková  
Rch Olga Tydlitátová 

3. nedEle po sv. Trojici 
ČK 9:00 JiUí Šimsa 

2. nedEle po sv. Trojici 
ČK 9:00 JiUí Gruber 
 

Brno I 

BD: Blahoslav]v d]m v 9:00 

KuU: KuUim v 10:00    
Tiš: Tišnov 

  

 

BD Jaroslav Vítek 

 

BD Jaroslav Vítek  
Tiš 13:45 Jaroslav Vítek 

 

BD Alexandra Hauserová 

 

BD Jaroslav Vítek  
Tiš 13:45 Jaroslav Vítek 

 

BD OndUej KoláU 

 

BD Jaroslav Vítek 

 

BD Jaroslav Vítek  
Tiš 13:45 Jaroslav Vítek 

 

BD Jaroslav Vítek 

 

BD Alexandra Hauserová 

Tiš 13:45 Jaroslav Vítek 

 

Brno II 

Hu: Netušilova 26 v 9:00 

Ma: MalomEUice, Borky 7 

       DDS v 10:30 

  

 

Hu čtené 

 

Hu čtené 

Ma čtené 

 

Hu ŠtEpán Hájek 

 

Hu ŠtEpán Hájek 

 

Hu JiUí Šimsa 

 

Hu ŠtEpán Hájek 

 

Hu ŠtEpán Hájek 

Ma ŠtEpán Hájek 

 

Hu Alexandra Hauserová 

 

Hu ŠtEpán Hájek 

 

Brno – Husovice 

Ţd: Ţidenice v 9:00  
Bl:  Blansko v 14:00 

  

 

Ţd Romana Špačková 

Bl Jan Asszonyi 

 

Ţd Pavel Kašpar 
Bl Pavel Kašpar 

 

Ţd Romana Špačková 

Bl Romana Špačková 

 

Ţd Pavel Kašpar, VP 

Bl Pavel Kašpar, VP 

 

Ţd Romana Špačková 

Bl Romana Špačková 

 

Ţd Romana Špačková 

Bl Jan Assszonyi 

 

Ţd Romana Špačková 

Bl Romana Špačková 

 

Ţd Pavel Kašpar 
Bl Pavel Kašpar 

 

Ţd P. Kašpar, kUest, VP  
Bl Pavel Kašpar, VP 

 

Brno – Židenice 

 


